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ردیابی گمشده ماجرای تفحص فولاد 
در حاکمیت شرکتی…! 

ســرویس سیاسی- شــرکت فولاد مبارکه با ارزش حدود ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومان در بازار ســرمایه و سهم حدود یک درصدی در تولید ناخالص داخلی کشور، 
از مهم ترین شرکت های کشور محسوب می شود. در همین رابطه الله وردی دهقانی 
یکی از اعضای کمیته تحقیق و تفحص مجلس در گفتگویی با یکی از رســانه ها در 
پاســخ به این پرسش که بروز چنین تخلف گسترده ای در نحوه هزینه کرد و منابع و 
مصارف فولاد مبارکه اصفهان ناشی از چه عوامل درونی و یا بیرونی مؤثر بوده است، 
گفته که »زمانی یک تخلف اتفاق می افتد که همه دست به یکی کنند، مشکل اصلی در 
بروز تخلفات و یا به عبارتی فساد در دستگاه ها، همراهی سیستم های نظارتی است.« 
محسن بازدار، حسابرس و کارشناس بازار سرمایه در این زمینه ضمن تاکید بر اینکه 
سیستم های نظارتی درون سازمانی تحت نظارت مدیران بالادستی است، گفته است: 
این سیستم نظارتی یک سیستم تشریفاتی است که انتظار زیادی نیز نمی توان از آن در 
برخورد با فساد داشت. در واقع فقدان نظام حاکمیت شرکتی، نبود کمیته حسابرسی 
مســتقل، ضعف حسابرسی داخلی در کشف تخلفات، ناتوانی مؤسسه حسابرسی 
شــرکت فولاد مبارکه که سازمان حسابرســی بوده، انتصاب مدیران از بالا و فقدان 
شایسته سالاری و مراودات سیاسی مدیران اقتصادی شرکت با ارکان حاکمیت محلی 
و غیره دلیل بروز و ظهور این چرخه پر تخلف در شــرکت بوده اســت. به گفته وی، 
تحقیقات نوین شرکت داری نشان داده که اگر نظارت درونی شرکت نظیر کنترل های 
داخلی، حسابرســی داخلی و کمیته حسابرســی ضعیف و ناکارآمد باشند، مؤسسه 
حسابرسی بیرون از شرکت یعنی سازمان حسابرسی نمی تواند جایگزین وظایف و 
مسئولیت های آنان شود اما به هر حال حداقل انتظارات از یک مؤسسه حسابرسی آن 
هم بزرگترین مؤسسه حسابرسی کشور که بعضاً آن را بزرگترین مؤسسه حسابرسی 
خاورمیانه می نامند، افشای موارد کلیدی مندرج در تخلفات گزارش تحقیق و تفحص 
بوده اســت. حسین رجایی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در همین رابطه اظهار 
داشته که »در زمان مدیرعامل سابق فولاد که این تخلفات در دوران مدیریت وی رقم 
خورد، مدیران پاک دستی نیز در این مجموعه فعالیت می کردند که همزمان ارتباطات 
خوبی با نمایندگان داشتند و اطلاعات این تخلفات را به گوش مجلس می رساندند و 
ما منتظر فرصت بودیم تا در یک فضا و بستر مناسب به این تخلفات رسیدگی کنیم«. 
قدر مســلم این اظهارت بدان معنی است که اگر حسابرسان کمی تیزهوشی داشتند 
با یک مصاحبه و گفت وگو با کارکنان متوجه بخش کلیدی تخلفات می شدند چون 
مطابق با گزارش های منتشر شده، ظاهراً بخش قابل توجهی از کارکنان در جریان این 
تخلفات بوده اند. آن چه در این میان موجب حیرت شده انتشار بیانیه شماره یک بدون 
شماره و تاریخ مؤسســه حسابرسی شرکت فولاد مبارکه یعنی سازمان حسابرسی 
است بطوری که با وجود واکنش برخی نمایندگان مجلس به این گزارش و ارسال آن 
به قوه قضائیه به عنوان تخلف برای بررسی و برخورد قضائی، سازمان حسابرسی به 
صراحت موضوع تخلف را رد نموده و پاسخ سازمان حسابرسی به عنوان حسابرس 
شرکت فولاد به جای کسانی که در معرض اتهام و فساد هستند و باید پاسخگو باشند، 

شائبه قابل تأملی را به وجود آورده است.
پرسش هایی که به دنبال جواب اند

حال سوال اینجاست که اگر حسابرسان این شواهد را بررسی کرده اند چگونه 
مدارکی را که هیأت تحقیق و تفحص به آنها اشاره شده، ندیده اند و با تکیه بر جملات 
ابهام دار کلی، سعی کرده اند به اصطلاح خود را از مخاطرات بعدی محفوظ بدارند؟

چگونه است که مقام ناظر بازار سرمایه تا کنون روزه سکوت پیشه کرده در حالی 
که در قضیه شرکت کنتورسازی آن همه بلوا در مورد مؤسسه حسابرسی متخلف در 

شرکت مذکور به پا شد و سرانجام هم فعالیت حسابرس معتمد تعلیق شد؟
موضوع دیگری که برای افکار عمومی سوال شده سکوت معنی دار در شرکت 
بورس است. با وجود تاکید نهادهای ناظر بر شفافیت و نظارت، چگونه صورت های 
مالی مملو از تخلف بنا به ادعای هیأت تحقیق و تفحص مجلس در سایت کدال منتشر 
و مجمع شرکت "فولاد" نیز در آرامش کامل برگزار شده و هیچ ناظری هم هیچ گونه 

برخوردی تا کنون با مصوبات آن نداشته است؟
بر اســاس این گزارش، شــاید مهمترین درس این افشــاگری، نحوه برخورد 
نمایندگان مجلس به وجود یک ســازمان حسابرســی وابسته به دولت است که هم 
وظیفه تصدی گری حسابرسی دارد و هم وظیفه حاکمیتی استانداردگذاری که همه 

اعضای هیأت عامل و مدیرعامل آن منصوب وزیر امور اقتصادی و دارایی هستند.
بدون شــک بخش یا بخش هایی از گزارش هیأت تحقیق و تفحص می تواند 
ناشــی از سیاسی کاری و برخوردهای جناحی باشد زیرا شواهد نشان می دهد که به 
علت ســاختار غیرشفاف اقتصاد دولتی عملًا بسیاری از شرکت هایی که ذاتاً دولتی 
هستند هم اکنون خصوصی و خصولتی اداره می شوند و هیأت مدیره آن عملًا مالک 
بی رقیب به شــمار می روند و برعکس این وضعیت، برخی شرکت هایی که قاعدتاً 
خصوصی هستند به شکل دولتی اداره می شوند که این تفاسیر و رویکردهای متفاوت 
در عمل باعث ایجاد مشــکلات مدیریتی در شرکت هایی نظیر فولاد- ذوب آهن و 
حتی خودرو ســازها شده اســت. به دور از واقعیت نیست که این مسائل نمی تواند 
مسئولیت حسابرسی آنها را تحت تأثیر قرار دهد زیرا بنا به استانداردهایی که سازمان 
حسابرسی تدوین و منتشر کرده است، " حسابرس ملزم است خطرهای تحریف با 
اهمیت ناشی از تقلب در صورت های مالی را شناسایی، ارزیابی و روش های مناسبی 
را در برخورد با خطرهای برآوردی طراحی و اجرا کند.   در پاسخ سازمان حسابرسی 
به گزارش تحقیق و تفحص عنوان شــده که گویا حسابرسی بخشی از شرکت های 
وابسته به شرکت فولاد توسط حسابرسان دیگری انجام شده تا به خوانندگان القا شود 
گویا اگر اتفاقی افتاده، مســئولیت بر عهده آن حسابرسان است در حالی که وفق بند 
)ت -۸ اســتاندارد ۶۰۰( حسابرسی که سازمان حسابرسی منتشر کرده به صراحت 
بیان شده که )اگرچه حسابرسان بخش ممکن است حسابرسی اطلاعات مالی بخش 
را برای مقاصد حسابرسی گروه انجام دهند و همچنین مسئول یافته های کلی، نتیجه 
گیری ها یا اظهارنظرهای خود باشند. اما مسئولیت اظهارنظر حسابرسی گروه بر عهده 
حســابرس گروه ))سازمان حسابرسی(( است.( طبق استاندارد بین المللی یاد شده، 
حســابرس گروه مسئول اداره، سرپرستی و نظارت، و اجرای عملیات حسابرس ی 
گروه طبق اســتانداردهای حرفه ای و قوانین و مقررات لازم الاجرا است. حسابرس 
گروه همچنین مسئول مناسب بودن گزارش حسابرس ی صادر شده است در نتیجه در 
گزارش حسابرسی که روی صورت های مالی گروه صادر می شود، نباید به حسابرسی 
اجزا یا به عبارتی خروجی کار حسابرس دیگر اشاره شود، مگر آنکه قوانین و مقررات، 
اشاره به آن را الزامی کرده باشد، که در این صورت گزارش حسابرس باید نشان دهد 
که این اشاره، کاهش مسئولیت حسابرس در رابطه با اظهار نظر نسبت به صورت های 
مالی گروه نیســت زیرا حسابرس وابسته، حسابرسی است که تحت نظر حسابرس 
گروه فعالیت می کند و از طریق ساز و کار نظارتی مشترک، خط مشی ها و رویه های 
حسابرس ی آن تحت تأثیر حسابرس گروه قرار می گیرد و یک یا چند شرکت عضو 
گروه را حسابرسی می کند. چنانچه حسابرس اصلی یعنی سازمان حسابرسی به این 
نتیجه رسیده بوده که نتایج کار حسابرس، دیگر از کفایت لازم برخوردار نیست، باید 
خود روش های اضافی مورد لزوم را به حد کفایت اجرا کرده و بر اساس نتایج یافته های 
خود و تنها با مسئولیت خویش و بدون اشاره به کار انجام شده توسط حسابرس دیگر، 

گزارش حسابرسی را صادر کند. 
در اســتانداردهای حسابرسی تاکید شده حســابرس اصلی نباید کافی نبودن 
رسیدگی های حسابرس دیگر را در گزارش حسابرسی خود به عنوان بند توضیحی 
درج کند. چرا که اشاره به کار حسابرسان دیگر، در گزارش حسابرسی، نوعی تفکیک 
مســئولیت تلقی می شــود که این امر موضوع پذیرفته شــده ای نبوده و به طور کلی 
حسابرس اصلی مجاز به اشاره به نام حسابرسان دیگر و کار انجام شده به وسیله آنان 
در گزارش حسابرسی نیست. حتی اگر طبق قوانین و مقررات یا الزامات خاصی ناگزیر 
به این موضوع باشد باید در گزارش خود تصریح کند که اشاره به نام حسابرس دیگر 
به قصد کاهش مسئولیت خود وی نیست و مسئولیت کامل اظهارنظر در خصوص 

صورت های مالی را خود به عهده دارد. با این توضیحات به نظر می رسد تاکید سازمان 
حسابرسی در بیانیه شماره یک به حسابرسان بخشی از شرکت های گروه به نوعی فرار 
رو به جلو محسوب می شود. در واقع بند ناف پاره شده گزارش حسابرس شرکت های 
دولتی در عمل، ناشی از عدم استقلال حسابرس در برخورد با معضلات تخلف، فساد 
و تقلب ناشــی از فرآیندهای سیاسی قدرت های حاکم بر شرکت های دولتی، نیمه 
دولتی و خصوصی وابسته به دولت است که سازمان حسابرسی به جهات وابستگی 
به دولت به عنوان مرکز عملیات و برآیند گروه های سیاسی، قادر به اظهارنظر مستقل 
در این باره نیســت. این موضوع وقتی اهمیت پیدا می کند که در صورت های مالی 
شرکت فولاد مبارکه در عملکرد سال مالی ۱۴۰۰ شاهد ۵۰ هزار میلیارد تومان سود 
تقسیم شده در قبال ۹۲ هزار میلیارد تخلف که اگر همه موارد را تخلف بدانیم هستیم. 
مهم تریــن موضوع تخلف در این گزارش ها موضوع عرضه محصولات فولادی در 
بورس کالا اســت در حالی که بیرون از شــبکه توزیع عرضه شده و ممکن است به 
همان قیمت بورس نیز فروخته شده باشد، اگر چه در این پروسه خود کارخانه ذینفع 
نبوده است، اما این روند از مجرای قانونی انجام نشده و تخلف صورت گرفته است. 
علاوه بر موضوع گزارش حسابرســی موارد با اهمیت دیگری درباره سایر نهادهای 
نظارتی همچون ســازمان بورس نیز مطرح اســت که در عمل مسئولیت نظارت و 
بررسی فرآیند گزارشــات توجیهی افزایش سرمایه، گزارش عملکرد هیأت مدیره 
به مجمع عمومی و صورت های مالی حسابرسی شده شرکت های سهامی عام را بر 
عهده دارد. در این زمینه سازمان بورس نمی تواند مدعی شود که به اظهارنظر سازمان 
حسابرسی اتکاء کرده است زیرا وفق مقررات قانون بورس و اوراق بهادار، سازمان 
بورس وظیفه نظارتی خاص فارغ از حسابرسان را نیز بر عهده دارد و حضور نماینده 
ســازمان در مجامع شرکت ها دقیقاً به این منظور پیش بینی شده که این نماینده قبلًا 
گزارشات حسابرسی و هیأت مدیره را دقیقاً مطالعه و با حضور در مجامع در ارتباط 
با بندهای گزارش حسابرسی و یا یافته های سازمان بورس اظهارنظر و حتی می تواند 

زیر صورتجلسات مجامع را ))زیرنویس(( نماید.
اما در مقابل کسانی که ادعا دارند تصویب صورت های مالی به منزله مفاصاحساب 
مدیران است باید تاکید داشت که مفاصاحساب مدیران مربوطه به مواردی است که 
در صورت های مالی افشــا شده است از این رو اگر بعداً مواردی کشف و افشا شوند 
که در صورت های مالی افشا و گزارش نشده باشند از حیطه مفاصاحساب خارج و 
مدیران مربوطه قابل پیگرد قانونی هستند. بدیهی است که نتیجه این اقدام چیزی بیشتر 
از گزارش حسابرســی فولاد مبارکه نخواهد شد. اگر رانت و امتیاز در شرکت فولاد 
مبارکه و شرکت های مشابه وجود دارد مشابه آن نیز در سازمان حسابرسی به صورت 
حق امتیاز مدیران فاقد صلاحیت حسابدار رسمی وجود دارد لذا اگر قرار است رانت 

بدَ افشا شود نمی تواند توسط کسانی افشا شود که خود از رانت استفاده کرده اند.
قدر مســلم، دولت و مقامات نظارتی به جای کــم و زیاد کردن موارد گزارش 
شــرکت فولاد مبارکه که نمونه آن در ســایر شرکت های مشابه نیز وجود دارد باید با 
بازبینی فرآیند واگذاری های خصوصی ســازی، ضمن از بین بردن ریشــه رانت که 
موج ب فساد است، در همه زمینه ها حتی در نهادهای نظارتی نظیر سازمان بورس و 
سازمان حسابرسی و سایر مؤسسات مشابه فرآیند سلامت اقتصادی را برقرار سازند.

در واقع اگر موارد ذکر شده در شرکت فولاد درست باشد باید همچون سازمان 
بورس آمریکا، مؤسسه حسابرسی مربوطه را هم به محاکمه کشید. اگر در آنجا مؤسسه 
حسابرسی آرتور آندرسون منحل و برخی مدیران آن به حبس محکوم شدند، در ایران 
نیز چنین عملی انجام تا مایه عبرت رانت خواران شود. آنچه در این میان تعجب فعالان 
حرفه ای و آشنا به بازار سرمایه را فراهم کرده، دفاع بدون قید و شرط و توجیهات ارائه 
شده سازمان حسابرسی به عنوان حسابرس شرکت فولاد مبارکه از تخلفات به عمل 

آمده که حداقل تا کنون چنین رفتاری در ایران و لابد در جهان وجود نداشته است.
اگر حسابرسی را حوزه برآیند اعتباربخشی و ارزش افزوده برای ذی نفعان بدانیم 
باید سازمان حسابرسی به عنوان بزرگترین مؤسسه حسابرسی خاورمیانه در یکی از 
بندهای سایر موارد تصریح می کرد به علت سیاست های نادرست قیمت گذاری، مبلغ 
۵۴ هزار میلیارد تومان سود طی سنوات ۱۳۹۹-۱۳۹۷ که می توانست نصیب شرکت 
و سهامداران شود، نصیب دلالان یا رانت خواران فرصت طلب شده است. نگاهی به 
ترکیب سهامداران شرکت نشان می دهد صرفاً ۵.۶ درصد سهام متعلق به سهامداران 
حقیقی و بیش از ۹۴ درصد ســهام در اختیار نهادها و مؤسســات دولتی و عمومی 
و خصولتی اســت که مدیران فرصت طلب می توانند از همین ترکیب در راســتای 
تخلفات خود استفاده نمایند و عملًا نهادهای نظارتی را دور بزنند. ساختار اقتصادی 
فرسوده و نامناسب کشور از یک طرف و حضور فعال شبکه رانت و تخلف از طرف 
دیگر توانمندی شرکت های بزرگی نظیر شرکت فولاد مبارکه را تخریب کرده اند به 
طوری که حجم رانت های عظیم باعث شده حتی افرادی که احتمالاً سالم بوده اند در 
معرض ثروت و قدرت سر خم کرده و با تشکیل شرکت های بازرگانی پیرامون این 
شرکت ها که بعضاً مدیران شرکت های بزرگ یا اقوام سببی یا نسبی هم در آنها سهیم 
هستند به شبکه رانت ملحق شوند. بر مبنای گزارش تحقیق و تفحص، بهره مند واقعی 
تولیدات و زحمات صدها نفر از کارکنان شــرکت فولاد مبارکه نه نصیب کارکنان و 
سهامداران که نصیب مفت خورانی شده که به برکت بورس کالا و اصطلاحی به نام 
قیمت دستوری، اقتصاد کشور را به گروگان گرفته اند. اگر این ادعای حسابرسان که 
مدعی هستند، حسابرسی باید برای صاحبکاران خود ارزش افزایی کنند را قبول کنیم 
حداقل انتظار از ســازمان حسابرسی این بوده که مواردی که ذکر شد را به صراحت 
در گزارشات خود منعکس تا مقامات مسئول به عمق فاجعه در این گونه شرکت ها 

که کم هم نیستند پی ببرند. 
نگاه مدیریتی به عملکرد شرکت فولاد مبارکه و گزارش تحقیق و تفحص بیانگر 
نبود ســاختار حکمرانی شــرکتی علیرغم حضور چند تن از افراد مشهور در کمیته 
حسابرسی شرکت نیز به شمار می رود که باید در گزارش تفسیری منتشر شده شرکت 
بر روی سایت کدال قابل دسترس باشد.نکته قابل تأمل اینکه کمیته حسابرسی بنا به 
آئین نامه حاکمیت شــرکتی بیش از سازمان حسابرسی در عدم کشف و افشای این 
تخلفات مسئول است. جالب اینکه در گزارش کنترل داخلی سنوات ۱۳۹۷-۱۴۰۰ 
به صراحت عبارت )بر اســاس ارزیابی های انجام شده، هیأت مدیره معتقد است که 
کنترل های داخلی حاکم بر گزارشــگری مالی شــرکت در تاریخ ۲۹ اسفند ۱۴۰۰، 
اطمینان معقولی از دستیابی به اهداف شرکت می دهد و بر اساس معیارهای یادشده 
اثربخش بوده اســت. شایان ذکر است، عدم توافق با اهمیتی بین کمیته حسابرسی و 
هیأت مدیره در خصوص کنترل های داخلی حاکم بر گزارشگری مالی وجود ندارد( 
کرارا تکرار و درج شــده که اگر این تخلفات در مرجع قضائی اثبات شــود اعضای 
کمیته حسابرسی هم مسئول هستند و باید پاسخگوی عملکرد خود درباره هیچ گونه 
عدم توافق با اهمیت باشند مگر آنکه گزارش کنترل های داخلی هم به نادرست بیان 

شده باشد.

نگاه مدیریتی به عملکرد شرکت فولاد مبارکه و گزارش تحقیق و تفحص بیانگر نبود ساختار حکمرانی شرکتی علیرغم حضور چند تن از
 افراد مشهور در کمیته حسابرسی شرکت است.

 ســرویس سیاسی - سخنگوی 
شــورای نگهبان در مــورد آخرین نظر 
این شــورا و مجمع تشخیص نسبت به 
اصلاح مصوبه شفاقیت قوا توضیحاتی 

را ارئه کرد.
هــادی طحان نظیف ســخنگوی 
شــورای نگهبان در نشســت خبری با 
اصحــاب رســانه در تشــریح آخرین 
مصوبات این شورا گفت: لوایحی که در 
این مدت در شورای نگهبان مورد بررسی 
قرار گرفته را به ســمع و نظر شما و مردم 
شــریف می رسانم. در این مدت ۳۵ اســتعلام از دیوان عدالت اداری در جلسات 
فقهای شــورای نگهبان مورد بررســی قرار گرفت که نتایج این بررسی  را خدمت 

عزیزان تقدیم کنیم.
وی ادامه داد: از دو مصوبه اخیری که در چهارشنبه گذشته در شورای نگهبان 
مورد بررسی قرار گرفت، شروع می کنیم، اولین مورد طرح شفافیت قوای سه گانه، 
دستگاه های اجرایی و سایر نهادها است که در جلسه چهارشنبه شورای نگهبان این 
مصوبه مورد بررسی قرار گرفت ما در مرحله قبل به این مصوبه ایرادات متعددی 
داشتیم، هم ایرادات و هم ابهامات متعدد بود اما با اصلاحاتی که در مجلس صورت 
گرفته در اکثر موارد ایرادات و ابهامات برطرف شده و چند مورد محدود باقی مانده 

که خدمت شما گزارش را عرض می کنم.
طحان نظیف در ادامه عنوان کرد: طرح شــفافیت قوای سه گانه دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها در جلسه چهارشنبه گذشته شورای نگهبان بررسی شد. در 
مرحله قبل ایرادات و ابهامات فراوان بود که اکثر آنها توسط مجلس اصلاح شد ولی 
چند مورد معدود باقی مانده است که عملًا مجلس اصلاحی را نسبت به این موضوع 
انجام نداده بود و تلقی ما این بود که شاید بر این مصوبه اصرار دارند مثلًا اینکه منظور 
از مشمولان این قانون که در یک ماده ذکر شده چون مشمولان ماده ۲ با مشمولان 
ماده ۳ متفاوت و در مورد مشــمولان این قانون یک ابهامی را ما در شورای نگهبان 
داشتیم. همینطور ابهاماتی بود که شامل دادگاه ها، نهادها و کمیسیون های شبه قضایی 
و مواردی که از این دست می شود، نسبت به این هم در شورای نگهبان ابهام داشتیم 

و طبیعتاً ایراداتی به قوت خود باقی است.
وی افزود: ضمناً خدمت شما عرض کردم که ما نامه ای را هم از هیئت عالی 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام را دریافت کردیم و این هیئت هم 
نســبت به طرح شفافیت در موارد متعددی ایراد گرفته بود بنا به نامه ای که برای ما 
ارسال شده در مورد همه مغایرت هایی که در مرحله قبل گرفته بودند معتقدند که 
این مغایرت ها کماکان به قوت خودش باقی اســت اما در شورای نگهبان ایرادات 
متعددی داشت که اکثرشان برطرف شد همانطور که خدمت شما عرض کردم فقط 
چند مورد باقی مانده. بعد از آن هیئت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلی نظام طی نامه ای به ما اعلام کردند ایراد مواد ۱، ۲، ۳ و ۴ مصوبه کماکان به قوت 
خود باقی است. یکی از این مغایرت ها، مغایرت بند ۲ اصل ۱۱۰ قانون نظارت بر 

حسن اجرای سیاست های کلی نظام است و این موارد را به مجلس اعلام کردیم.

 سرویس سیاسی - صاحب امتیاز 
روزنامه سیاســت روز با اشاره به نتایج 
مهــم نامه فعالان مطبوعاتی به ســران 
اعتــدال و اصلاحات گفــت: این نامه 
آگاهی تــوده های مردم را بالا می برد و 
جامعه متوجه خواهد شد که آقایانی که 
سوابق انقلابی داشتند و منتسب به خط 

امام بودند هم اکنون چه موضعی دارند.
 جمعی از فعالان مطبوعاتی اخیرا 
خطاب به سران اصلاحات و اعتدال نامه 
ای نوشتند و از سکوت آنها در قبال بیانیه 

میرحسین موسوی انتقاد کردند.
علی یوسف پور درباره اهمیت نامه فعالان مطبوعاتی خطاب به سران اعتدال 
و اصلاحات گفت: عملکرد افراد باید با معیارهای خط امام مقایسه شود تا مشخص 
شود این عملکردها چه میزان با معیارها تطبیق دارد. از جمله ویژگی های خط امام 
استکبارستیزی، ایستادن مقابل ظالم، دفاع از مظلوم، پشتیبانی از مستضعفان و تبعیت 

از ولایت فقیه است. 
وی افزود: بررســی ها نشــان می دهد عملکرد آقایان اعتدال و اصلاحات با 
معیارهای خط امام همخوانی ندارد. در دولت گذشــته شــاهد بودیم که آقایان به 
جای پناه بردن خدا، به کدخدا پناه برده بودند و مقهور قدرت آمریکا شدند بنابراین 

در بحث استکبارستیزی نمره قبولی نگرفتند. 
این فعال مطبوعاتی یادآور شد: رهنمودهای حضرت امام و رهبر انقلاب در 
مقابل آمریکا، رژیم صهیونیسم و ارتجاع منطقه شفاف و روشن است اما مواضع 
آقایــان اعتدال و اصلاحات درباره موضوعات یادشــده هیچ گاه با مواضع امام و 
رهبری تطبیق نداشته است. ضمن آنکه موضوع دفاع از فلسطین از سال ۱۳۲۷ -که 
رژیم صهیونیستی اعلام موجودیت کرد-توسط مراجع تقلید آن زمان پایه گذاری 
شد و این مسیر ادامه یافت تا به امروز.وی ادامه داد: نامه دوستان مطبوعاتی خطاب 
به سران اعتدال و اصلاحات به جا و به موقع بود بنابراین از آنها باید تقدیر کرد که 
در مقطع حساس کنونی از آقایان اعتدال و اصلاحات خواستند که موضع خودشان 
را شفاف کنند چون این آقایان ادعای خط امامی بودن دارند اما مقابل زورگویی های 
استکبار، عیادی و مزدوران آن سکوت پیشه کرده اند.صاحب امتیاز روزنامه سیاست 
روز با اشاره به نتایج مهم نامه فعالان مطبوعاتی به سران اعتدال و اصلاحات گفت: 
این نامه آگاهی توده های مردم را بالا می برد و جامعه متوجه خواهد شد که آقایانی 
که سوابق انقلابی داشتند و منتسب به خط امام بودند هم اکنون چه موضعی دارند. 

 سرویس سیاســی - پیرو انتشار اخباری مبنی  بر ســرگردانی تعدادی از 
پناهجویان در آب های نزدیک به یونان و نیز اخبار تأیید نشده مبنی بر ایرانی بودن 

تعدادی از آنها، وزارت امور خارجه بلافاصله موضوع را پیگیری کرد.
روابط عمومی وزارت امور خارجه اعلام کرد: پیرو انتشار اخبار و تصاویری 
مبنی بر سرگردانی تعدادی از پناهجویان در آب های نزدیک به یونان و نیز اخبار تأیید 
نشده مبنی بر ایرانی بودن تعدادی از آنها، وزارت امور خارجه بلافاصله موضوع را 
پیگیری و از طریق سفرای کشورمان در آتن و رم در تماس با مراجع ذیصلاح این 

کشورها مورد پیگیری جدی قرار گرفت.
همچنین در این رابطه رئیس اداره حمایت های کنسولی قضائی وزارت امور 
خارجــه در گفتگوی تلفنی با کاردار یونان در تهران ضمن ابراز نگرانی شــدید 
جمهوری اسلامی ایران در این زمینه، خواستار مساعدت و همکاری جدی تر پلیس 
ســاحلی و مقامات ذیربط برای رسیدگی فوری و امداد رسانی به این پناهجویان 
 گردیــد.وزارت امور خارجه با حساســیت و جدیت این موضوع را در دســت 

پیگیری دارد.

سخنگوی شورای نگهبان مطرح کرد:

ایراد دوباره شورای نگهبان 
به اصلاح مصوبه شفافیت قوا

یوسف پور فعال مطبوعاتی:

نامه فعالان مطبوعاتی به سران اعتدال 
آگاهی جامعه را ارتقاء می دهد

وزارت امور خارجه اعلام کرد؛

پیگیری وضعیت مهاجران گرفتار شده 
در آب های مدیترانه

روزی هزار و ۱۰۰ حمله 
سید احمد علم الهدی امام جمعه مشهد گفت : در مسائل فرهنگی، نقدی که در 
خصوص حجاب دارم، الان با گذشته تفاوتی نکرده است؛ الان با هدف برچسب 
زدن به بنده، اقدام می شود و دروغ می گویند. لااقل نامردی نکنید اگر برخی با بنده 
مشکل دارند و نقدی می کنند با فرزندان من چه کار دارند؟ بیایید ماجرا را با خود 
من مطرح کنید. یکی از مسئولان امنیتی استان گزارش داد از هفتم فروردین تا هفتم 
اردیبهشــت ماه امسال در فضای مجازی و رسانه ای کشور، ۳۳ هزار پست و پیام 
و تیتر روزنامه علیه بنده در داخل و خارج کشور منتشر شده؛ روزی هزار و ۱۰۰ 
حمله به بنده صورت گرفته است و در این گزارش اضافه کرده اند که عامل این 

حملات هزار نفر هستند.
علم الهدی خاطرنشان کرد: از شما مسئولین در این موقعیت می خواهم سعی 
کنید حداکثر فعالیت خود را در کمال اقتدار و باامید به ذات پرودگار به کار بگیرید و 
برای غیرخدا نیز کاری نکنید که فاقد ارزش است. امتیار این دولت بر سایر دولت ها 
این است که بر اساس ولایت مداری قوی تشکیل شده است و عملکرد یک ساله 
دولت این حقیقت را ثابت می کند که به هیچ وجه با مقام ولایت زاویه نداشــته 
است، بلکه به عنوان یک مطیع محض از مقام رهبری اطاعت و پیروی کرده است.

اخبار ویژه ...

به لرزه درآورده اند 

مذاکره نمی کنیم

خرش از پلُ بگذرد 

سفره مردم 

ارزان تر از داخلی هاست، 

شیطنت تبلیغاتی علیه نظام 

به روایت برادرش

سنگ مزار ابراهیم یزدی 

جریان مرموز 

آیت الله »مصطفی علما« در جمع دانشجویان و اساتید دانشگاه رازی کرمانشاه، 
بر ضرورت حفظ کرامت دانشجویان تأکید کرد و افزود: اگر انسان بزرگواری خود 
را بشناسد همه چیز جلو چشمان او حقیر خواهد بود. نماینده ولی فقیه در استان 
کرمانشاه تصریح کرد: اگر انسان بنده خدا باشد و پشتوانه خود را خدا قرار دهد 
در مقابل اســتکبار با قدرت برخورد می کند و در موضع ضعف نخواهد بود، لذا 
اگر امام راحل با دســت خالی در مقابل آمریکا و شوروی ایستاد به برکت بندگی 
و پشــتوانه اســلام بود. آیت الله علما افزود: اگر امروز مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی( به آمریکا و استکبار جهانی نهیب می زند و پشت آن ها را به لرزه درآورده، 
به برکت بندگی خدای تعالی و عظمت اسلام است. امام جمعه کرمانشاه خطاب 
به اساتید دانشگاه افزود: سعی این باشد در دانشگاه ها کرامت جوانان دختر و پسر 

حفظ شود و آن ها به اصل فطرت و اوج بندگی خود واقف شوند.

رضــا فاطمی امیــن وزیر صمت گفت: ما با شــرکت تویوتا مذاکره انجام 
نمی دهیم، ولی شرکت های خودروسازی ما مذاکرات را انجام می دهند. او گفت: 
خودرو اقتصادی از زمانی که طراحی تا عرضه می شود ۱۸ ماه زمان بر است. قرار 

است اواسط سال آینده خودرو اقتصادی وارد بازار شود.

حسین شریعتمداری، مدیر مسئول روزنامه کیهان با اشاره به پاسخ آمریکا به 
متن پیشنهادی ایران در مذاکرات، نوشت: تیم هسته ای کشورمان با هوشمندی و 
اقتدار منافع ملی ایران اسلامی را پی می گیرند و چنان که پاسخ آمریکا، تامین کننده 
نظرات و خواسته قانونی کشورمان نباشد، به آن تن نخواهند داد و بی تردید و بر 

خلاف قبلی ها به آمریکا اجازه نمی دهند خرش از پلُ بگذرد و به ما بخندد!

وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه درست است که من سخنگوی دولت هستم، اما 
قبول دارم که در جزئیات و در بخش هایی در زمینه توزیع یارانه نقدی نقطه ضعف 
وجود داشت، تصریح کرد: ما نمی آییم ۱۰۰ درصد از همه چیز دفاع کنیم، مردم هم 
در بخش هایی ناراضی هستند که مثلا ما جزو فلان دهک نیستیم، این نقطه ضعف 
از نقاطی است که در تلاش هستیم در ماه های آینده به حداقل برسد، مجموعا فکر 
می کنم مسیر برای اینکه تولیدکننده داخلی بیشتر نفع ببرد و کاهش وابستگی ما به 
واردات شکل بگیرد و سفره مردم اینقدر با هر دلار کوچک نشود باز است و اگر 
ما به یک توان داخلی برسیم که در خوراک مردم هم وابسته نباشیم، آن وقت است 
که باید ببینیم چه کسی می تواند از طریق فشار های تحریمی این قدر اقتصاد ایران 

را مورد فشار قرار دهد. 

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: علت اینکه برخی کالاهای 
قاچاق ارزان تر از کالاهای تولید داخل شده این است که مسئولیتی پای آن نیست؛ 
بــرای مثال مدتــی که ارز دولتی به برخی کالاها اختصاص پیدا می کرد، کالاهای 
اساسی قاچاق و ارزان فروشی می شد و بعد به جای آن برخی کالاهای قاچاق به 

کشور وارد و زیر قیمت تولید داخل فروخته می شد.

سازمان حسابرســی در بیانیه ای به شفاف سازی حسابرسی شرکت فولاد 
مبارکه پرداخت و تاکید کرد موضوع فســاد ۹۲ هزار میلیارد دلاری یک شیطنت 
تبلیغاتی علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران است. در بخشی از بیانه سازمان 
حسابرســی آمده است: هرچند شــرکت فولاد مبارکه اصفهان، توسط مدیریت 
منتخب بخش دولتی اداره می شود، طبق ماده ۴ قانون محاسبات عمومی کشور و 
ماده ۴ قانون مدیریت خدمات کشوری، به دلیل مالکیت کمتر از ۵۰ درصد دولت، 
شرکت دولتی محسوب نمی شود و لذا مشمول قوانین حاکم بر شرکت های دولتی 
از جمله قانون ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان در دستگاههای اجرایی نیست. در 
فضای عام جامعه،  عددی که حاصل جمع جبری اقلام گوناگون با ماهیت های 
متفاوت و البته اثبات نشده است به عنوان فساد یا اختلاس ۹۲ هزار میلیارد تومانی 

مطرح می شود که خلاف محتوای این گزارش غیر رسمی است. 

ســامان رشــنو برادر سپیده رشنو از آخرین وضعیت او خبر داد و نوشت: با 
لحاظ قبول وکالت خانم سپیده رشنو توسط آقای نعیم رضا نظامی چهار محالی 
در روز ۳۱ مرداد، پرونده اتهامی خواهرم مطالعه شــد و در یکم شــهریور ماه با 
مساعدت ریاست محترم دادگاه و مسئولان ذیربط ملاقات به وقت کافی در زندان 
اوین صورت گرفت. حال ســپیده مساعد است و از عزیزان دغدغه مند هموطن 

سپاسگزاریم.

فعالان توئیتری با انتشــار دو عکس از قیرپاشی و تخریب مجدد سنگ 
قبر ابراهیم یزدی، در آستانه پنجمین سالمرگ وی خبر داده اند. خانواده دکتر 
یزدی بعد از چندین بار تخریب ســنگ مزار، اعلام کرده بودند که دیگر آن 
را تعویض نخواهند کرد. ابراهیم یزدی در شــهریور سال ۹۶ درگذشت و در 
بهشت زهرا مدفون است. قبل از این در اسفند ۹۶ هم برای نخستین بار، سنگ 
قبر توســط افراد ناشناس تخریب اما تعویض شد. او از یاران و مشاوران امام 
خمینی در مبارزه با حکومت شاه و انقلاب ۵۷ به ویژه در دوره اقامت امام در 
فرانسه و همچنین عضو شورای انقلاب، وزیر خارجه و معاون نخست وزیر 
در دولت موقت انقلاب، نماینده شهر تهران در مجلس اول و دبیرکل نهضت 

آزادی ایران بود.

کیهان نوشــت: در پرونده هســته ای ایران، یک جریان مرموز که در بعضی 
نهادهای تخصصی کشــور هم رخنه هایــی دارد، روی »اضطــرار ایران« مانور 
می کند و درصدد اســت ذیل این وضعیت خودســاخته و دروغین، کشــور را 
 وادار به پذیرش چیزی کند که با منافع ملی و مصالح و حتی امنیت آن ســازگار

 نیست.


